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CUVÂNT ÎNAINTE
Salut, om bun,

Îți urăm bun venit în aventura noastră din 2022, care sperăm să te motiveze, dar și să te intrige
suficient pentru a te implica din ce în ce mai mult în protecția naturii. De ce din ce în ce mai
mult? Pentru că timpul este din ce în ce mai puțin. Simțim efectele schimbărilor climatice mai
brutal ca niciodată în jurul nostru, nu la televizor. Pare ca nu ne mai putem ascunde de ele.
Natura este rănită sau chiar mutilată. I-am terminat resursele pe care ni le poate oferi pe
întregul an încă din luna iunie. Am intrat pe datorie față de natură și continuăm să îi risipim
resursele. 2022 a fost un an foarte reprezentativ pentru această perioadă de masivă distrugere,
dar am reușit din nou victorii considerabile pentru natură, atât în România cât și la nivel global
în echipă cu alții.

Atenție, urmează imagini din România care te pot afecta emoțional. Cine ar fi crezut că vom
avea așa curând peisaje care se pot confunda cu deșerturi din alte părți ale Planetei? Iată că
Lacul Amara de Buzău s-a evaporat și odată cu el întreaga floră și faună. O imagine apocaliptică
a secetei extreme, cu crăpături groase în pământ și nicio ființă vie, luase locul unei oaze de
verdeață, apă cristalină și viață.

În paginile care urmează găsiți întreaga poveste, precum și restul poveștilor care au făcut din
2022 un an pe care nu-l vom uita prea repede. A fost un an în care reprezentanți ai guvernului și
ai parlamentului au încercat prin ordine și legi să calce în picioare tot ce am obținut bun pentru
natură în ultimii 25 de ani.



Au încercat să ne reducă la tăcere prin tentiative de legi care să ne îngrădească accesul în
justiție și dreptul de a protesta liber. Nu i-am lăsat și am contraatacat. Am strâns rândurile și
am mobilizat mai multe organizații. Am oprit o mare parte din aceste tentative.

Am continuat procesele cu autoritățile corupte care sunt ele însele dușmanul naturii. Ca de
obicei, le-am câștigat pe majoritatea, arătând că guvernul este în eroare. Acesta însă nu își
asumă crimele și își continuă planul de distrugere pe un fond de delăsare generală a românilor.
Un dezinteres legitim căci criza economică ne împinge să regândim prioritățile. Dar un
dezinteres imoral și ilogic deoarece fără natură nu vom mai avea nici priorități de făcut.

Așadar, natura ne strigă, iar noi trebuie să îi răspundem în fiecare zi, la fel cum și ea răspunde
nevoilor noastre. Propune-ți să nu treacă nicio zi în care nu-i arăți naturii recunoștința ta, prin
gesturi și gânduri simple. Nu mai arunca mâncare la gunoi. Închide lumina și oprește motorul
când nu îți trebuie. Mergi mai mult pe jos. Plantează un copac. Semnează petiții. Vino la
proteste. Donează. Nimic nu este neînsemnat – dacă toți am face asta, natura s-ar putea
vindeca, puțin câte puțin. Suntem parte din natură și ne îmbolnăvim odată cu ea, așadar
responsabilitatea stă în fiecare dintre noi, inclusiv față de noi.

Cu bine,

Gabriel Păun

Președinte

Agent Green
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VIZIUNE
Dacă Natura poate fi atât de frumoasă, atunci încearcă să îți imaginezi
omenirea în plină floare. Asta ar include cea mai bună versiune a fiecăruia
dintre noi într-o societate sănătoasă, ducând o viață conștientă cu
semnificație, liberă de frica, insecuritatea și divizarea de astăzi. Conștiința
noastră colectivă ar fi ușoară ca petala unei flori, iar natura s-ar simți în
siguranță în grija noastră.

Dacă ne dorim cu adevărat să atingem lumea mai bună despre care vorbim,
atunci trebuie să ne pavăm drumul cu bunătate, compasiune și solidaritate,
începând de astăzi! Să fim cât putem de buni, oriunde am fi, ca parte a
Naturii, nu ca stăpâni ai ei. Natura nu cunoaște granițe și religii. Pentru ea
suntem o singură civilizație născută din praf de stele care poate fi salvată
doar de un lanț al bunătății.

Un praf de stele din care s-a format întregul Univers, inclusiv sistemul nostru
solar. Un șir de evenimente imposibile de o violență extremă, au făcut ca
aceleași elemente chimice care formează întreg Universul, inclusiv partea
nevie a minunatului nostru Pământ nostru să evolueze în splendide ființe vii.
Universul are 13,8 miliarde de ani. Soarele și Pământul au 4,6 miliarde de
ani. Cei mai vechi umanoizi au cel mult 0,003 miliarde de ani și reciclează
din generație același praf de stele care a stat la originea Universului.

Avem privilegiul unei țări bogate și responsabilitatea să respectăm
animalele, să păstrăm aerul, apa și solul curate, pentru noi și cei care vin în
urma noastră. Misiunea noastră nu se termină niciodată, dar fiecare pas
înainte pentru natură este o onoare și o necesitate vitală pentru noi, nu
numai pe termen lung.







2022 a fost o provocare în sine, cum estimăm că vor fi
mulți ani de acum înainte. A fost motiv de îngrijorare ,
atât la nivel climatic, cât și politic.

Am văzut la TV dezastre naturale despre care am tras
semnalul de alarmă deja de mulți de ani.

Deși există atât de multă informație despre schimbările
climatice care lovesc din ce în ce mai extrem, politicul și
publicul rămân active doar la nivel declarativ, dar nu și
faptic.

În vremea celui mai crud minister al mediului,
provocările sunt mari pentru că nu am găsit niciun punct
de legătură între protecția mediului și activitatea acestei
instituții care s-a comportat ca și cum detestă natura.

Urșii sunt mai persecutați ca niciodată, iar pădurea se
zbate în instanțe, cu eforturi uriașe, acolo unde greșeala
este limpede ca apa.
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Am purtat sute de noi procese pentru păduri și
investigații cu eforturi și riscuri uriașe, pentru a
susține cu dovezi acțiunile instituțiilor europene de
corectare a coruptului sistem politic din România.

Secetă ca în deșert și eforturi pentru bietele animale
sălbatice, dar și două victorii internaționale notabile -
cam așa s-ar rezuma anul 2022.

Te invităm să privești evenimentele negative din anul
trecut doar ca o sursă de motivație pentru a te implica
mai mult de acum înainte. Pentru a salva împreună
locurile magice rămase și pentru refacerea celor
degradate, pentru noi, pentru generațiile din urmă și
cele din viitor.

Îți mulțumim că ești aici!





CAMPANII



#TOGETHER4FORESTS

O victorie internațională care contează! După 2 ani și multe eforturi, legea devine realitate. Îți suntem profund 
recunoscători dacă te numeri printre semnatari și te felicităm pentru victorie. Nu a fost ușor să atingem pragul de 
semnături în România date fiind cerințele inițiativelor cetățenești, dar magnitudinea campaniei a convins 
suficienți oameni, cât să trecem pragul și a valida țara noastră în acest proces. 

Este vorba despre o lege care interzice prezența produselor asociate cu distrugerea Amazonului și a altor habitate 
importante pe rafturile Uniunii Europene, al doilea consumator mondial al acestor produse. Pentru că s-a atins 
pragul de semnături, inițiativa trebuie considerată în mod obligatoriu pentru dezbateri, și din fericire, majoritatea 
a înțeles cum ne afectează pe toți aceste distrugeri și cât este de absurd să ne distrugem casa și cele mai 
valoroase resurse de pe Pământ. Salutăm faptul că Uniunea Europeană și-a asumat această responsabilitate, care 
va diminua considerabil impactul uriaș, dacă implementarea legii este făcută cu același grad de responsabilitate. 

Încă o dată vedem cum uniunea vocilor produce schimbare și primim motivația necesară să gândim și mai mare, 
pentru că, la fel ca și anul trecut și în fiecare an de acum înainte – Planeta este numai una. 

Caută pe toate rețelele de socializare #together4forests și vezi toate materialele deosebite ale acestei campanii, 
care a unit și mobilizat sute de organizații și milioane de oameni din toată lumea.  

O victorie internațională care contează! După 2 ani și multe eforturi, legea devine realitate. Îți suntem profund recunoscători dacă te numeri printre
semnatari și te felicităm pentru victorie. Nu a fost ușor să atingem pragul de semnături în România date fiind cerințele inițiativelor cetățenești, dar
magnitudinea campaniei a convins suficienți oameni, cât să trecem pragul și să validăm țara noastră în acest proces. Este vorba despre o lege care interzice
prezența produselor asociate cu distrugerea Amazonului și a altor habitate importante pe rafturile Uniunii Europene, al doilea consumator mondial al
acestor produse.



Pentru că s-a atins pragul de semnături, inițiativa trebuie considerată în mod obligatoriu
pentru dezbateri. Din fericire, majoritatea a înțeles cum ne afectează pe toți aceste
distrugeri și cât este de absurd să ne distrugem casa și cele mai valoroase resurse de pe
Pământ. Salutăm faptul că Uniunea Europeană și-a asumat această responsabilitate, care
va diminua considerabil impactul uriaș, dacă implementarea legii este făcută cu același
grad de responsabilitate. Încă o dată vedem cum uniunea vocilor produce schimbare și
primim motivația necesară să gândim și mai mare, pentru că, la fel ca și anul trecut și în
fiecare an de acum înainte – Planeta este numai una.

Vă mulțumim!



#PĂDUREAMEA

Pădurea României este a fiecărui român și fiecare dintre 
noi are cel puțin un motiv personal pentru care o 
îndrăgește: aerul pur și apa curată, peisajele de poveste, 
răcoarea din zilele toride de vară, relaxarea și liniștea 
din săptămânile agitate, pentru că este o sursă de 
inspirație artistică… Pădurea face parte din natura 
noastră umană și avem mare nevoie de ea.

Până acum, un grup mic de oameni a decis soarta 
pădurii fără să țină cont de numeroasele roluri pe care 
ea le ocupă în viața noastră și de motivele pentru care o 
iubim. Consecințele acestor decizii le resimțim cu toții.

Societatea este dezamăgită iar legiuitorii contează pe 
asta pentru a decide în continuare de capul lor. Costul 
pentru generația noastră este inacceptabil iar pentru 
generația următoare este imoral.
Ai dreptul și datoria de a spune ce vrei să se întâmple cu 
pădurea României.

Am lansat o petiție comprehensivă care ne-ar da 
pădurile înapoi odată pentru totdeauna. 



PROIECTE



AVOCATUL NATURII
Pădurile încă au nevoie de dreptate la tribunal, așadar
Avocatul Pădurii, colega noastră Cătălina, a fost ocupată
non-stop și în 2022. În fapt, procesele pentru păduri sunt
strict o chestiune de resurse, pentru că am putea
deschide sute sau mii de procese pentru mediu, dacă am
avea capacitatea.

Sperăm ca această direcție să devină de interes pentru
cât mai mulți susținători – cu toții avem datoria să facem
dreptate și cinste naturii.

Așadar, cele mai importante momente din 2022 din
departamentul legal sunt următoarele:

1. Limitele ariilor protejate sunt, în mod evident,
cauzatoare de conflicte. A trebuit să ducem o luptă
întinsă pe câțiva ani ca să avem public, din partea
ministerului, o variantă transparentă și corectă. Vă
recomandăm să vă delectați cu ele în timpul liber, sunt
foarte captivante și veți afla, pe măsură ce documentați
mai departe, o mulțime de informații interesante despre
bogata țară România.



În urma plângerii pe care am depus-o la OLAF și a altor acțiuni cu privire la
lipsa de transparență despre controversatul INSPIRE, proiectul pentru
digitalizarea limitelor ariilor naturale protejate, Ministerul Mediului a fost
forțat să publice în cele din urmă Hotărârea de Guvern cu referire la INSPIRE
pe site-ul web. Citește aici mai multe. A fost o luptă care a durat mulți ani și
care s-a tranșat în 2022, însă ne bucurăm că în final autoritățile sunt de
acord să fie transparente cu publicul. În lipsa aplicării acestor limite corecte
ale ariile protejate s-au produs multe abuzuri: construcții și tăieri de păduri.

2. Am fost dați în judecată de Romsilva pentru întreaga activitate din ultimii
7 ani, iar după ce au pierdut, au făcut recurs. Practic, activitatea noastră s-a
rezumat la propunerea de soluții pentru păduri și la a sesiza derapajele
oricui, însă ei au considerat că este ceva personal cu scopul de a le strica
imaginea, nicidecum o luptă pentru bogăția și sănătatea țării.

Am câștigat și recursul pe care l-au făcut. Considerăm că acțiunea Romsilva
a fost una de intimidare și susținem în continuare că această companie de
stat are nevoie de o reformă fundamentală, inclusiv de mentalitate. Doar
ținând cont de zecile de procese câștigate de organizația noastră, care au
dus la oprirea tăierilor abuzive planificate de regie și aprobate de către
Ministerul Mediului pe zeci de mii de hectare de păduri, este evidentă
nevoia urgentă de eficientizare a Romsilva. Link decizie instanță și articol de
presă despre această victorie aici.

AVOCATUL NATURII

https://agentgreen.us9.list-manage.com/track/click?u=b84731aa942cd74b187ec2b14&id=9aaa1d43b7&e=ce5603c931
https://agentgreen.us9.list-manage.com/track/click?u=b84731aa942cd74b187ec2b14&id=e7e9e148d2&e=ce5603c931
https://agentgreen.us9.list-manage.com/track/click?u=b84731aa942cd74b187ec2b14&id=b02fa584dd&e=ce5603c931


3. Lupta continuă în instanță pentru ocrotirea pădurii Bârnova de
lângă Iași. Deși în iulie 2021, Agent Green câștigase în instanță
pentru oprirea exploatării forestiere în Codrii Iașilor, Romsilva și
Ministerul Mediului au făcut recurs, iar Înalta Curte de Casație și
Justiție a trimis dosarul înapoi la Curtea de Apel București pentru
rejudecare. Link decizie instanță.

Procesul continuă așadar. La fel și demersul de lungă durată pe
care partenerii noștri de la Codrii Iașilor l-au început pentru
înființarea Parcului Natural Codrii Iașilor. Un studiu de
fundamentare științifică este în curs de realizare. Comunitatea din
Iași este impresionantă și suntem siguri că împreună vom reuși să
producem schimbări pozitive pentru pădurile, oamenii și animalele
din Iași.

4. O altă victorie majoră este trimiterea spre reexaminare a
hidrocentralelor de pe Defileul Jiului. Înalta Curte de Casație și
Justiție a decis rejudecarea cauzei de anulare a hotărârii etapei de
încadrare pentru proiectul Bumbești-Livezeni. Asociațiile Bankwatch
România și Agent Green au arătat instanței că etapa de încadrare, o
procedură de bază de mediu pentru aprobarea proiectelor, nu a fost
emisă legal. În decembrie 2017, pentru același proiect, Curtea de
Apel a anulat autorizațiile de construire având în vedere lipsa
evaluărilor de mediu impuse de lege. Link decizie instanță și mai
multe detalii despre caz aici.

Capacitatea Jiului actuală și contextul în care ne găsim nu mai
justifică în niciun caz aceste lucrări, iar zona are nevoie urgentă de
protecție. Apele trebuie protejate ca resurse primare. Sperăm că
lupta este aproape gata și că evidentul va deveni la fel de clar și
pentru toți cei care iau deciziile legate de acest proiect, mai ales că
impactul este pentru noi toți, ca de fiecare dată în natură.

•

AVOCATUL NATURII

https://agentgreen.us9.list-manage.com/track/click?u=b84731aa942cd74b187ec2b14&id=83df62ce9f&e=ce5603c931
https://agentgreen.us9.list-manage.com/track/click?u=b84731aa942cd74b187ec2b14&id=3c2983c6a5&e=ce5603c931
https://agentgreen.us9.list-manage.com/track/click?u=b84731aa942cd74b187ec2b14&id=4da0d6c5d9&e=ce5603c931


AVOCATUL NATURII
5. Parcul Național Domogled, mereu în pericol, în loc să fie
protejat cu prioritate, pentru bogăția naturală pe care o
găzduiește. De această dată, vorbim despre Ocolul Silvic Baia de

Aramă.
Deși vechiul amenajament acestuia, aflat în Parcul Național
Domogled, a fost blocat grație proceselor deschise în instanță de
Agent Green, în anul 2022 a fost creat un nou amenajament ce
planifica noi tăieri în pădurile primare și seculare mai de mult
salvate.

Nu am renunțat și după mai multe luni în care am sesizat, trimis
observații, insistat și consultat public am reușit să influențăm
decizia autorităților și să determinăm reluarea de la zero a
amenajamentului, astfel încât să se țină cont de observațiile
noastre. De asemenea am reușit să îl determinăm și pe ministru să
meargă în zonă și să reamintească administrației parcului că
obiectivul asumat de Guvernare este stricta protecție a parcurilor
naționale începând cu Domogled – Valea Cernei.

Fără un bun management, vom degrada zone de o frumusețe și
biodiversitate unice; zona are porțiuni în care se degradează din
acest motiv, cum am văzut în anii anteriori, iar România are nevoie de
acest parc național. Nu vom încheia eforturile pentru el până nu va fi
în siguranță.





PARCUL NAȚIONAL AL PĂCII





SUNT NATURĂ
Cunoașteți deja proiectul nostru de suflet, eco-educație pentru generația
care vine, SUNT NATURĂ. Manualele și broșurile sunt gata, iar noi ne bucurăm
nespus că putem lua contact direct cu copiii, după multe clase online! Este de 
prisos să vă spunem cât ne impresionează curiozitatea și perspicacitatea
celor micuți, care sunt o continua inspirație. Generația viitoare este
promițătoare!

De anul acesta, am scos copiii din clase și am învățat direct în natură! Iată ce
am făcut în 2022:

Ø S-au inscris 75 de profesori de la toate ciclurile școlare;

Ø Activitatile au fost desfasurate de 36 de profesori, din 27 de școli, din 20 
de orașe. La activități au participat peste 500 de elevi;

Ø Activitățile s-au desfășurat pe baza manulalelor 1-8 si a Ghidului pentru
liceu. Pentru că manualele nu sunt încă publice, am creat 8 brosuri
("Activități pentru întelegerea și ocrotirea Naturii") care conțin doar
activitățile concrete pe care trebuie să le facă cei mici;

Ø SUNT NATURĂ s-a desfășurat până în prezent în 47 de localități



PLANTĂRI
Am continuat plantările în Făgăraș, acolo unde plantăm de 4 ani cu ajutorul vostru. În total, am ajuns la aproape 20 de 
hectare. Urșii, lupii, râșii și căprioarele îți mulțumesc că le redai casa! Nu vom renunța până când imaginea apocaliptică 
nu va dispărea! Cele 100 de hectare tăiate la ras au fost o rană cu un impact major într-una dintre cele mai importante 
zone din Europa, din punct de vedere al biodiversității.





ADVOCACY



INFRINGEMENT
Ne-am fi dorit ca această victorie din 2019 să-și găsească
drumul spre final singură, dată fiind multitudinea de dovezi
imposibil de contracarat, care au făcut obiectul plângerilor
și al dosarelor de infringimenturi subsecvente. Din păcate,
3 ani mai târziu procesul este greoi, iar noi încă
documentăm și culegem date din teren pentru a întări
concluziile care apar în urma analizei.

Așa cum probabil îți amintești din anii trecuți, plângerile la
Comisia Europeană pentru tăierile ilegale de păduri și
distrugerea deliberată a ariilor protejate Natura 2000 au
declanșat o serie de proceduri de infringement.

De atunci ministerul mediului face mici modificări de formă
dar nu schimbă nimic fundamental, iar în teren distrugerea
continuă. Problema este că după fiecare schimbare minoră
pe care guvernul o face, noi trebuie să aducem noi dovezi
că nimic nu s-a schimbat. Asta înseamnă multe deplasări pe
teren și analize minuțioase. Guvernul crede că își bate joc de
noi, de păduri și de Comisie, dar avem încredere că se va
termina în avantajul naturii.

În luna februarie 2022, organizațiile Agent Green, Client
Earth și Euronatur au publicat un nou raport ce prezintă noi
dovezi șocante cu privire la tăierile ilegale din ariile
naturale protejate și fac apel la Comisia Europeană să
trimită imediat cazul la Curtea de Justiție a UE. Aproape trei
ani de așteptare și de urmărire a dispariției pădurilor
bătrâne ale României au fost suficienți. Aici raportul.

https://agentgreen.us9.list-manage.com/track/click?u=b84731aa942cd74b187ec2b14&id=69f4dba540&e=ce5603c931


INFRINGEMENT
Lansarea raportului Agent Green a fost preluat de presa 
internațională precum Telegraph, AP News, Washington Post, 
US News, ABC News.

Pe de o parte, ministrul mediului nu și-a asumat sub nicio formă
acțiunile criminale și încearcă să minimizeze situația gravă a
tăierilor ilegale din România, susținând în fața Comisiei că
situația este sub control, De celalaltă parte, Agent Green aduce
în permanență noi dovezi pentru a demonstra că ilegalitățile
continuă și chiar s-au înrăutățit, în ciuda presiunii și eforturilor.

România a elaborat într-adevăr noi reguli care impun, printre
altele, evaluări de impact asupra mediului în tăierile planificate
în siturile Natura 2000. În loc să abordeze lacunele legislative cu
o lege adoptată în Parlament, Guvernul României a emis trei
ordine ministeriale – toate contestate cu înverșunare în
instanță de industria forestieră. Între timp, permisele de
exploatare forestieră continuă să fie eliberate în siturile Natura
2000 fără evaluare prealabilă a impactului de mediu, planurile
de management forestier pe 10 ani nu au fost revizuite, iar
distrugerea pădurilor și a habitatelor continuă fără încetare.

În aprilie 2022 ne-am întâlnit la București cu Virginijus
Sinkevičius, Comisarul european pentru Mediu, care critică
România pentru modul lent în care a implementat legislația UE
în domeniul mediului, și care solicită Guvernului să remedieze
cât mai repede problemele, termenul limită fiind sfârșitul
anului 2022. Articol de presă aici și aici.Pădurile României sunt
de interes internațional și pârghiile legislative oferite de Comisia
Europeană sunt în beneficiul tuturor, o oportunitate pe care
dacă o valorificăm, avem cu toții de câștigat. În final, cu toții
avem nevoie de sănătate și un mediu curat.

https://agentgreen.us9.list-manage.com/track/click?u=b84731aa942cd74b187ec2b14&id=c15a30c192&e=ce5603c931
https://agentgreen.us9.list-manage.com/track/click?u=b84731aa942cd74b187ec2b14&id=d238d75807&e=ce5603c931


INVESTIGAȚII



VALEA CERBULUI

Nu în ultimul rând, Valea Cerbului este casa unor arbori
seculari, impresionanți, monumentali; nu mică ne-a fost
mirarea când am aflat că această oază de sănătate și viață
este în proprietatea Familiei Regale, care permite aceste
lucrări dăunătoare și totodată, ilegale.

Am documentat, am făcut protest, am documentat iar,
am mers în instanță, am făcut apeluri publice către
Familia Regală. Am parcurs toți pașii disponibili pentru a
salva acest portal către cele mai sălbatice locuri ale
României și nu ne oprim până nu ne asigurăm că este în
deplină siguranță. Deocamdată am câștigat procesul în
instanță cu Romsilva și firma care tăia pădurea și am oprit
astfel autorizația de exploatare. Vezi și tu povestea video
aici.

Parcul Natural Bucegi, Valea Cerbului. Probabil unul dintre cele mai cunoscute și mai ales îndrăgite trasee turistice din România - drumul către Sfinx și
Babele - Valea Cerbului este un loc încărcat de emoții, istorie și o impresionantă biodiversitate. Putem spune chiar că este una dintre zonele
emblematice ale naturii României, fiind calea către obiective turistice naturale cunoscute în întreaga lume și calea pe care cei mai mulți dintre noi o
avem pavată cu amintiri din copilărie sau adolescență.

https://www.youtube.com/watch?v=HTqhpNpncas
https://www.youtube.com/watch?v=HTqhpNpncas


CODRII IAȘILOR 
Sigur îți amintești investigația și campania pentru
Codrii Iașilor, despre care vorbeam puțin mai
devreme, care durează deja de câțiva ani și s-a
făcut remarcată prin mobilizarea exemplară a
comunității locale, dar și prin acțiunile grele în
instanță. Am putea să luăm exemplu de la cele mai
civilizate capitale din lume, care au păstrat în mod
special pădurile care înconjoară orașul, importanța
lor fiind vitală. La Iași, deși avem comunitatea locală
alături și nu prea multe opțiuni de recreere sau de
servicii de mediu în apropierea Iașiului, lupta este
strânsă și nejustificată.

Arbori monumentali din vremuri istorice și un
laborator natural de biodiversitate sunt înlocuiți de
tăieri agresive și drumuri stricate de utilaje
forestiere, la fel cum sănătatea oamenilor va fi
înlocuită de boli asociate poluării, iar micul lor
paradis aproape de oraș va fi înlocuit cu un peisaj
dezolant, care cel mai probabil nu va fi readus la
starea inițială, dacă urmărim cum evoluează cam
toate tăierile din țară.

Ieșenii nu vor ca plămânul orașului lor să dispară,
iar noi suntem alături de ei până reușim să-l
protejăm și să-l transformăm în parc natural.
Pădurea Bârnova este un simbol și ultimele trupuri
de arbori bătrâni trebuie să rămână în picioare. În
anul 2022 s-a lucrat intens la studiul de
fundamentare științifică pentru viitorul Parc Natural
Codrii Iașilor. Vezi video aici

https://www.facebook.com/watch/?v=356419519820287


IKEA
Nici cu Ikea nu suntem la prima
confruntare, însă vom fi sigur
prezenți până la ultima – pericolul
pe care cel mai mare proprietar de
păduri private îl reprezintă pentru
țara noastră este proporțional cu
numărul de hectare de pădure
deținute de colosul suedez în
România, dar și cu interesul lor
direct pentru arborii mari și
bătrâni.

De altfel, ne-au spus cât se poate
de franc în cadrul unei întâlniri că
cei pe care încercăm să îi protejăm
sunt ultimii arbori pe care îi pot
tăia.

Reportajul apărut pe larg în revista
americană The New Republic,
despre afacerile Ikea în pădurile
României, este o nouă investigație
cu concluzii înfricoșătoare.
Jurnalistul Alexander Sammon a
venit special în România și
împreună cu investigatorii Agent
Green, au dezvăluit cursa Ikea
pentru ultimele păduri seculare
ale Europei.



IKEA

IKEA a fost acuzată și în Elveția că a încălcat în mod sistematic
standardele de mediu și că a încălcat astfel nu numai propriile
politici, ci și prevederile FSC, precum și standardele europene,
internaționale și naționale.

Nu în ultimul rând, am mai lansat un alt articol cuprinzător despre
anchetele Agent Green din pădurile cumpărate de Ikea în România.
Timp de un an, echipa Agent Green a analizat date din diferite zone
forestiere deținute decompanie în și în jurul zonelor Natura 2000.
Pădurile seculare au fost tăiate, afectând biodiversitatea locală. De
asemenea, standardele de mediu precum și legislația europeană și
internațională au fost încălcate sistematic.



LACUL AMARA
Așa cum îți povesteam la începutul raportului, Lacul Amara de Buzău s-a transformat într-
un peisaj distopic din viitorul pe care nu ni-l dorim dar care ne amenință existența cu
semne clare ca acesta. Un loc plin de specii emblematice și de bogății ale naturii, acum
pierdut pentru totdeauna.

Rezervația Naturală Balta Amara a secat complet. Toate speciile protejate au dispărut
odată cu lacul care era un liman natural al râului Buzău. Motivele care au dus la pierderea
acestei arii protejate sunt atât seceta multianuală cât și administrația consecvent proastă
a autorităților care țin de Ministerul Mediului, care au sperat an după an că vor veni ploi
și zăpezi abundente și care nu au asigurat menținrea legăturii directe a lacului Amara cu
râul Buzău, principala sursă de alimentare cu apă.

Rezervația era crucială deoarece găzduia efective importante ale unor specii de păsări
protejate și era loc de iernat pentru păsări migratoare. Fosta întindere de apă era
situată pe imensul culoar principal de migrație a păsărilor, care pornește din zonele
umede ale celor 1000 de lacuri din nordul Europei și ajunge, după circa 5000 de km,
până în inima Africii, lânga lacul Tanganyika. Lacul Amara a fost declarat rezervație
natural prin Hotărârea nr. 13/23.06.1995 a Consiliului Județean Buzău, statutul fiind
consolidat prin Legea nr. 5/2000 privind aprobarea Planului de amenajare a teritoriului
național, Secțiunea a III-a – Zone protejate, ocupând înainte să dispară o suprafață de 803
ha și un perimetru de circa 11800 ha. Odată cu aderarea la UE, în anul 2007, lacul Amara
au fost desemnate aici și două situri de importanță europeană cu scopul protecției și
conservării habitatului de pajiști sărăturate continentale, prioritar în Directiva Habitate –
92/43/CEE și readucerii într-o stare de conservare favorabilă a habitatelor specifice
desemnate pentru protecția speciilor de păsări migratoare sălbatice.

Sperăm ca această poveste tristă să fie un semnal de alarmă pentru autoritățile care au în
gestiune astfel de zone strategice. Ele pot fi protejate și avem nevoie să fie protejate.



PÂRTIE ILEGALĂ ÎN BUCEGI

Primăria Sinaia a realizat ilegal noi pârtii de ski pe platoul Bucegilor, la limita dintre județele Dâmbovița și Prahova. Pârtia Lăptici s-a realizat prin 
habitate prioritare fragile unde nu exista acord de mediu. Buldozerele au săpat adânc, direct în habitatul *4070 de rododendron, jneapăn și ienupăr, 
pe care l-au înlăturat în totalitate. 

Am fost în teren să constatăm impactul asupra mediului. L-am invitat de asemenea în teren pe senatorul de Dâmbovița, domnul Dragoş Popescu 
care va face demersurile necesare în Parlament.



PÂRTIE ILEGALĂ ÎN BUCEGI
Agent Green a făcut plângere penală împotriva autorităților care au 
semnat acte de regelementare pentru constructii în zona de 
management durabil a Parcului Natural Bucegi, adică: directorul APM 
Prahova, primarul orașului Sinaia - beneficiarul proiectului și plangere 
penală pentru degradare habitate și pentru construire partie și 
drumuri fără acte de regelementare în zona de management durabil. 

Plângerile penale au continuat cu Garda de Mediu pentru 
complicitate și abuz în serviciu întrucât au fost sesizate oficial și nu au 
reacționat. De asemenea, am acționat în instanța civilă pentru 
anularea actelor existente, vom cere refacerea habitatelor degradate 
și aducerea lor la starea inițială. Ne judecăm cu primăria, primarul și 
cu administrația Parcului Natural Bucegi.

Este absurd să ne distrugem natura pentru noi pârtii de ski care vor 
deveni în scurt timp inutile. Venirea iernii a devenit o loterie și 
numărul de zile cu zăpadă bună de ski scade în fiecare an. Capacitatea 
pârtiilor din lumea întreagă a scăzut odată cu intensificarea 
schimbărilor climatice, iar să construim unele noi nu este cu siguranță 
prioritatea României . Soluțiile de care avem nevoie în acest moment 
trebuie să plece întotdeauna de la interesul omului și naturii pe 
termen lung, nu de la câștiguri sezoniere pentru cei care aleg să 
distrugă natura noastră, a tuturor.





CONSTRUCȚII ILEGALE 

Un preot își face mănăstire și reședință în creierii munților pe traseul
turistic de pe Valea Sâmbetei. Distruge în calea sa un întreg ecosistem care
include râul și pădurea străpunse de un nou drum de acces.

Autoritățile sunt impotente în fața preotului și tolerează lucrările în aceasta
arie naturală protejată. Dacă preotul poate atunci de ce nu ar putea oricine
să își consturiască ceva în mijlocul naturii? Vor urma asfaltul, mizeria, alte
construcții și distrugerea etapizată a unei zone deja greu încercate.

Am făcut partea noastră pentru acest caz, acum așteptăm să realizeze și
autoritățile imensitatea ilegală și inutilă care a distrus încă o zonă din
Făgăraș. Suntem într-adevăr curioși dacă locul va fi readus la starea inițială.

Cunoaștem bine zona pentru că am plantat alături de voi alături, într-o
tăiere rasă de peste 100 de hectare, o zonă pustiită care nu s-a refăcut
singură în mai bine de zece ani. Datorită bogăției incredibile din Munții
Făgăraș, am ales să refacem acest habitat distrus care fragmentează traseul
speciilor autohtone și care a lăsat această rană adâncă în munte.

Lupta pentru transformarea Munților Făgăraș în parc național pare că nu se
va încheia prea curând, dar noi avem încredere că toate strigătele vor fi
auzite până la urmă. Este atât de greu de crezut că un astfel de belșug al
biodiversității nu este protejat strict, ci distrus sistematic.



VÂNĂTOARE ILEGALĂ LA ȚARC

Investigația care ne arată cum au fost privați cetățenii Bucureștiului de o altă bucată de natură care li se cuvine, scoate la iveală și alte nereguli,
precum un sistem întreg, bine coordonat, care funcționează nestingherit lângă capitală. Este vorba de pădurea Brănești. Nu o sa mai comentăm
faptul în sine, vânătoare la țarc, în care animalele chiar nu au nicio șansă, fiind îngrădite. Pentru că nu putem înțelege ce poate determina un om să
recurgă la astfel de metode care nu se mai încadrează nici măcar în coordonatele declarate ale vânătorii, pe care n-o înțelegem de asemenea.

În video pe site veți vedea ce organizare exemplară face lucrurile să meargă ca unse în această afacere ilegală, dar și raporturile dintre oamenii
implicați. Această investigație s-a viralizat în mediul online datorită desfășurării acțiunii, pe cât de amuzantă, pe atât de tragică, fiind totodată și un
subiect de interes public pentru cetățenii Bucureștiului care trăiesc într-un mediu poluat și își doresc ca pădurile vecine să rămână strict pentru
agrement și serviciile de mediu pe care le aduc.





UN MASACRU NAȚIONAL
Seria Un Masacru Național / Out of Control a continuat în 2022 cu un nou 
episod. Masacrul asupra pădurii nu a încetinit, ci s-a întețit. Se vede atât în teren 
cât și din satelit. Ministerul Mediului persistă în minciună și insistă că totul este 
sub control. Această atitudine a oficialilor români este riscantă întrucât există 
două proceduri avansate de infringement ale Comisiei Europene în urmă 
plângerilor înaintate de Agent Green, Client Earth și EuroNatur. Una pe tăieri 
ilegale și alta pe exploatarea abuzivă a ariilor protejate Natura 2000. România 
riscă astfel să ajungă în scurt timp la Curtea Europeană de Justiție.

Am lansat a 7a parte a acestui serial de documentare a distrugerii sistematice a 
ariilor protejate, după ce în primele ediții ne-am axat pe câte un parc național. 
Investigația s-a întins pe parcursul a mai multe luni și a fost gândită ca un 
element de suport pentru autoritățile care pot interveni în dezastrul din ariile 
protejate. 

Ariile protejate au scopul de a conserva specii și habitate, implicit sănătatea 
omului și accesul lui în natură. Deși sunt standarde internaționale și situri de 
interes cel puțin european, ariile protejate din România sunt sub asediu, nu 
protejate. 

Riscul că putem plăti o sumă exorbitantă din banii publici în fiecare zi până la 
intrarea în legalitate nu pare să- intereseze pe oficialii români, care susțin, în 
ciuda a multor dovezi evidente, că lucrurile sunt în regulă și fenomenul este sub 
control. 



SUMAL
Pentru că cele mai importante opțiuni propuse SUMAL au
fost excluse din noua variantă, furtul lemnului a rămas la
liber. Am studiat conștiincioși noua variantă a aplicației,
pentru a putea elabora un raport explicativ pentru
Ministerul Mediului și Poliție, care să-i arate cel puțin 10
metode de a fura prin noua variantă care ar fi putut fi
performantă, dacă cerințele specialiștilor de bună credință
erau implementate. Am descoperit că nu doar imaginația
hoților de lemne este fertilă ci și a ministerului pe care îl
acuzăm că a viciat deliberat funcțiile Inspectorului Pădurii
pentru a facilita furtul.

Este o lectură pe care te invităm să o citești, ca să vezi cât
de departe poate merge această dependență de furt al
lemnului. Cu siguranță că noua varianta a inspirat hoții de
aer și le-a pus creativitatea la lucru, iar noi am reușit să
deconspirăm, sperăm noi, majoritatea modalităților de
sustragere a lemnului direct din pădure.

Ministerul și Poliția au făcut ping-pong cu acest raport și nu
s-au arătat foarte impresionate în primă instanță, deși
semnalam ceva foarte grav: z-e-c-e modalități de furt. Dacă
vă gândiți că ne-a mulțumit și a început rapid testarea
aplicației pentru a verifica veridicitatea informațiilor
oferite, vă informăm că nu a fost chiar așa. Într-un final,
după alte eforturi din partea echipei, s-a concluzionat că
cel puțin câteva metode au fost testate și permit furtul.



Majoritatea acestor posibilități
pot fi foarte ușor închise prin
simple eforturi de programare
sau actualizări legislative. Tot
noi a trebuit să facem munca
de convingere și documentare
prin care să demonstrăm
aceste lucruri, însă până la
momentul scrierii acestui
raport, cele zece posibilități au
rămas deschise hoților de
lemn.

Nu a fost deloc o investigație
ușoară, ci din contră. Pentru că
noi nu suntem în postura celor
care folosesc SUMAL în calitate
de operatori, a trebuit să
acordăm foarte mult timp și să
documentăm cele mai fine
observații și strategii folosite,
apoi să le verificăm.

Mulțumim încă o dată echipei
care a făcut posibil acest
raport deosebit de dificil, dar
necesar.



ROMÂNIA ÎȘI DISTRUGE PĂDURILE  
ARTICOL NEW YORK TIMES

Am fost indignați de alegațiile anchetei și am luat inițiativa 
de a verifica legalitatea exploatărilor semnalate în articolul 
din New York Times, așa că am sesizat Garda Forestieră. 
Această autoritate de control ne-a informat că încărcătura 
de lemn din 100 de camioane a fost neconformă și că a 
amendat firma vizată de investigație cu peste 80.000 lei.

Precizăm că investigația publicată de New York Times a fost 
realizată de EIA și EuroNatur. Ancheta a vizat cantități uriașe 
de lemn tocat pentru biomasă într-o fabrică din județul de 
reședință a fostului ministru al mediului, Tanczos Barna. 
Atunci când acesta a acuzat că acest reportaj este fake-news, 
fără să justifice această afirmație, nu a reușit să convingă pe 
nimeni. Până la urmă, sunt mai credibile dovezile foto-video, 
decât negarea care nu mai poate fi susținută de copacii care 
nu mai există demult.



MOBILIZARE ȘI PROTESTE



MOBILIZARE ȘI PROTESTE

Ø Am lansat petiția pentru demiterea ministrului, în
urma reacțiilor scandaloase sau absente la orice
problemă de mediu apărută sau semnalată, dar și în
urma activității parlamentare a acestuia, care nu
găsim să fi fost orientată vreun pic către binele
societății. Parlamentul a folosit petiția pentru a face
o moțiune simplă de cenzură împotriva lui Taczos
Barna, dar acesta a primit din păcate susținerea
politică necesară pentru a mai rămâne în funcție

Ø Când a început războiul, o parte din echipa noastră
s-a alăturat eforturilor de ajutorare al oamenilor și
animalelor din Ucraina. Am preluat familii care au
reușit să scape din război și le-am dus la loc sigur. La
fel am făcut și cu cei care veneau însoțiți de animale
de companie. Împreună cu Asociația Casa lui Patrocle
din Suceava, am fost la punctul de frontieră unde
fiecare animal a fost microchipat, deparazitat și a
primit pașaport european, dar și suficientă hrană
pentru drum. Colegul nostru jurnalist, Mircea Barbu,
a rămas tot restul anului implicat în relatarea
adevărului din Ucraina și a fost înlocuit la Agent
Green de Claudiu Postelnicu, un jurnalist care a lucrat
mai bine de 10 ani la ProTV.

Ø Am lansat campania #PĂDUREAMEA și te invităm cu
drag să vizionezi video, să semnezi petiția și să ne
spui care este pădurea ta preferată. Ajută-ne să
reușim să implementăm obiectivele din această
petiție, iar viitorul României va fi mai frumos și mai
sănătos. Semnează și distribuie. Campania continuă

Ø Protest dublu în Semenic. Ne judecăm cu Romsilva pentru ciopârțirea deliberată a Parcului
Național Semenic – Cheile Carașului dar între timp distrugerea continuă. Am expus o tăiere rasă și
neregenerată și am continuat la sediul administrației parcului din Reșița.



MOBILIZARE ȘI PROTESTE

Ø Protest pe Valea Cerbului, acolo unde investigatorii
au descoperit răni adânci în pădure și arbori
monumentali lipsă, ultimele trupuri de păduri
primare puse la pământ. Prin acțiunile directe non
violente mobilizăm societatea civilă și trimitem
mesaje puternice celor care ne conduc, pentru că
solidaritatea civilă, însuflețită de dragoste pentru
natură sau semeni și nu de interese economice, este
cea mai puternică formă de organizare.

Ø Anul s-a încheiat cu apărarea existenței noastre și a
naturii. Un pachet legislativ inițiat de Parlament,
Guvern și ANAF ar fi urmat să ne îngrădească accesul
la justiție, si dreptul de a protesta liber. De
asemenea pachetul viza aprobarea oricărei distrugeri
a mediului fără evaluări de mediu, fie acestea asupra
râurilor sau munților. Am informat Comisia
Europeană care a reacționat prompt. La fel și multe
alte ONG-uri pe care am reușit să le mobilizăm în
perioada sărbătorilor de iarnă când a avut loc asaltul
corupților. În prima fază am fost doar trei în
Parlamentul României încercând să oprim acest asalt
prin dialog: Cătălina (avocatul nostru), dar și Raluca
și Gabi (fondatori Agent Green).



DATE FINANCIARE



VENITURI

Sponsorizări
628.728 lei

Donații 
persoane 
fizice

290.154 lei
3,5%

61.101 lei

Granturi
Fundații

823.341 lei

Total 
1.803.324 lei



CHELTUILELI

Administrativ
48.739 lei

Plantări
75.000 lei

Eco
Educație

104.827 lei

Acțiuni 
justiție

222.259 lei
Salarii

541.036 lei

Investigații
Campanii

845.341 lei
Total

1.837.202 lei





MULȚUMIM!


